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پرسشی در آستانه کنسرت های 
سیروان خسروی و رضا صادقی

خوشبختانه جریان سکون مطلق کنسرت ها مدتی 
است که در کشور به پایان رسیده و با برگزاری چند 
اجرا در روزهای پیش رو، از جمله سیروان خسروی 
و رضا صادقی، فضای موسیقایی کشور به تدریج 
اما  می شود.  آماده  فجر  جشنواره  برگزاری  برای 
پرسش اینجاست که با توجه به دشواری هایی که 
بعضا از سوی تهیه کنندگان موسیقی درباره تحمیل 
آیا  می شود  مطرح  کنسرت ،  برگزاری  هزینه های 
سقف ۵۰۰ هزار تومان برای بلیط یک کنسرت باقی 
خواهد ماند یا چاره ای جز افزایش قیمت ها نیست؟

به گزارش ایسنا، استیج های کنسرت  مدتی بود 
که خاموش بود تا اینکه »زانکو« نخستین اجرای 
رسمی همراه با بلیط فروشی را پس از مدت ها وقفه 
رقم زد، حال خارج از حواشی این کنسرت از نظر 
این  نظر می رسد  به  اما  اجرای خواننده،  کیفیت 
کنسرت توانست آغازگر چهار کنسرت دیگر باشد 

که روزهای پیش رو به روی صحنه می روند.
در حوادث اخیر، کنسرت ها برای مدتی متوقف 
شدند و این توقف چند ماهی به طول انجامید. 
البته که در این مدت وزیر فرهنگ بارها از اهالی 
هنر خواست که فعالیت خود را از سر بگیرند ولی 
هنرمندان  سمت  از  عملی  اقدام  شاهد  چندان 
غیررسمی  اجراهای  اینکه  تا  نبودیم؛  موسیقی 
بدون بلیط فروشی مانند اجرای امید جهان در تالار 
وحدت، ارکستر ملی و پرواز همای به روی صحنه 

رفتند. 
در همان زمان گفته شد که برگزاری این اجراها 
کنسرت ها  مجدد  آغاز  برای  است  بوده  بهانه ای 
اجراهای  این  از  پس  و  شد  هم  همین گونه  که 
غیررسمی، کنسرت زانکو همراه با بلیط فروشی به 

روی صحنه رفت. 
هزار   ۴۹۵ بلیط  قیمت  سقف  با  کنسرت  این 
تومان برگزار شد و همان زمان گمانه می رفت که 
این قیمت تا مدتی، قیمت کنسرت های آینده باشد 
که البته سقف قیمت بلیط کنسرت های چند روز 

آینده بر این فرض صحه می گذارد.
کنسرت هایی که قرار است به روی صحنه بروند 
به ترتیب زمان، اجرای سیروان خسروی یکشنبه 
۲۳ بهمن در مرکز همایش های برج میلاد تهران، 
گروه ماکان ۲۳ بهمن در دو سانس ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ 
در سالن میلاد نمایشگاه بین المللی، رضا صادقی 
سه شنبه ۲۵ بهمن در دو سانس ۱۹ و ۲۲ در سالن 
میلاد نمایشگاه بین المللی و کنسرت نمایش کافه 
عاشقی از ۲۷ بهمن تا شش اسفند در پردیس تئاتر 

شهرزاد، است.
اما مسئله ای که در این میان به چشم می خورد، 
این است که هنرمندان موسیقی که قصد برگزاری 
کنسرت دارند، به علت نزدیک بودن ماه مبارک 
رمضان، کمتر از دو ماه زمان دارند و پس از آن 
بنا بر سنت قبل دوباره باید به مدت حدود یک ماه 
خانه نشین شوند؛ مگر اینکه این بار وزارت ارشاد 
با به کارگیری تمهیداتی، مانع تعطیلی کنسرت ها 
این  با  متناسب  اجراهایی  برپایی  زمینه  و  شود 

مناسبت مذهبی را در سالن ها فراهم کند.
مسئله دیگری که به نظر می رسد برگزارکنندگان 
افزایش هزینه های  کنسرت را کلافه کرده است، 
برگزاری است؛ در حقیقت گویا صاحبان سالن های 
بین المللی  نمایشگاه  و  میلاد  برج  مانند  دولتی 
تهران، به جای حمایت و ارائه تخفیف در هزینه ها، 
قیمت های سرسام آوری را برای اجاره سالن ها در 

نظر گرفته اند.
روزهای  سالن ها  این  می شود،  گفته  همچنین 
اختیار  در  کنسرت  برگزاری  برای  را  اندکی 
تهیه کنندگان قرار می دهند که این امر با توجه به 
تعطیل بودن سالن های اسپیناس پالاس و ایرانیان، 
برگزاری کنسرت را برای اهالی موسیقی دشوار کرده  

است. 
کنار  در  ترسیم شده،  شرایط  به  توجه  با  حال 
تاکید مسوولان برای برگزاری مجدد کنسرت ها و 
وعده هایی جهت ارائه تخفیف در اجاره ی سالن ها، 
نوعی پارادوکس را رقم زده که سرنوشت کنسرت ها 

را مبهم می نمایاند.
افزایش  این  وجود  با  دید  باید  اینکه  ضمن 
در  دولتی  سالن های  نیامدن  کوتاه  و  قیمت ها 
قیمت گذاری هزینه اجاره سالن ها، به زودی با چه 
افزایش قیمتی در فروش بلیط ها رو به رو خواهیم 
بود؟ آیا کنسرت گذاران فعلا بلیط ها را تا سقف ۴۹۵ 
هزار تومان به فروش خواهند رساند یا اینکه با یک 

افزایش قیمت نجومی رو به رو خواهیم بود؟

اهل قلمی که آزاد شدند

پی  در  که  نویسندگان  و  شاعران  از  تعدادی 
اتفاق های اخیر، بازداشت شده بودند، به مرور از 
زندان آزاد شدند. آرش گنجی آخرین فرد این جمع 

تا کنون است.
ماه  چند  اتفاق های  پی  در  ایسنا،  گزارش  به 
دلایل  به  قلم  اهالی  از  تعدادی  کشور،  گذشته 
مختلف در بازداشت بودند که در چند وقت اخیر 
با قید وثیقه یا برخورداری از شرایط عفو رهبری 
آزاد شده اند. در این میان تعدادی هم به چشم 
حال  در  و  شده  دستگیر  پیش تر  که  می خورند 

گذراندن حکم صادره بودند.
شامگاه یکشنبه، ۲۳ بهمن ماه نیز در تازه ترین 
مورد اعلام شد، آرش گنجی، مترجم که از آبان ماه 
سال ۱۴۰۰ در زندان به سر می برد، آزاد شده است.

دو روز پیش از آن، فرهاد میثمی که در حال 
گذراندن دوران محکومیت خود بود و گویا حدود 
چهار و نیم ماه از این دوران باقی مانده بود، ۲۱ 
بهمن ماه مشمول عفو شد. دو روز بعد از آزادی اش 
اولین تصاویر او در جمع دوستانش منتشر شد. 
که  اجتماعی  کنشگر  و  مترجم  ناشر،  این  گویا 
عکس های او در هفته گذشته بازتاب یافته بود، 

اکنون تحت مراقبت پزشک خانوادگی قرار دارد.
احسان پیربرناش، طنزنویس و روزنامه نگار هم 
که از ششم آبان ماه در بازداشت به سر می برد و 
حکم دادگاه بدوی درباره او صادر شده بود، در پی 
فرمان عفو رهبری ، ۱۹ بهمن ماه به خانه بازگشت.

در پی صدور این فرمان، رئیس جمهوری اسلامی 
ایران نیز در سخنان روز راهپیمایی ۲۲ بهمن اعلام 

کرد که دولت هم این خط را پی می گیرد.
نگاه  امتداد  »در  گفت:  مجریه  قوه  رییس 
پدرانه رهبر معظم انقلاب اسلامی و عفو قضایی 
اغتشاشات  از متهمان و محکومان  تعداد زیادی 
اخیر، دانشجویان و چهره های فرهنگی، ورزشی، 
رسانه ای نیز که در اثر اقدامات غیرقانونی مشمول 
محدودیت هایی شده اند، مورد عفو و بخشودگی 

قرار خواهند گرفت.«
مهابادی،  خندان   رضا  قلم،  اهالی  میان  از 
پژوهشگر ادبی از مهر ماه ۱۳۹۹ در حال گذراندن 
مهتدی،  کیوان  است.  خود  محکومیت  دوران 
مترجم هم اردیبهشت ۱۴۰۱ بازداشت شده و علی 
که  شده  دستگیر  آبان   ۳۰ نیز  شاعر  اسداللهی، 
احتمال آزادی آنان در چند روز آینده و در روند 

اخیر وجود دارد.
 آیدا عمیدی، شاعر که ۱۴ آذرماه بازداشت شده 
بود، چهاردهم دی ماه با سپردن وثیقه آزاد شد. 
آتفه چهارمحالیان نیز پس از گذراندن ۷۱ روز، ۲۲ 
آذرماه با قید وثیقه به خانه رفت و حکم دادگاه 
روزبه   و  آدینه  علیرضا  شد.  اعلام  نیز  او  بدوی 
سوهانی، از  دیگر شاعران بازداشت شده اتفاقات 
اخیر بودند که پنجم دی ماه با قید وثیقه از زندان 

آزاد شدند.
 - نوید سیدعلی اکبر  - و  - شاعر  یاسمی  بهروز 
از دیگر  - هم  ادبیات کودک و نوجوان  نویسنده 
بازداشتی هایی بودند که پیش تر بازداشتشان با قید 

وثیقه پایان یافته بود.

هنرمندان مناطق مختلف ایران برای 
اجرای کنسرت گرد هم آمدند

تازه ترین کنسرت ارکستر سازینه به سرپرستی 
پیمان بزرگ نیا با حضور هنرمندان موسیقی مناطق 
اقوام  نغمگی  با موضوع وحدت  و  ایران  مختلف 

توسط انجمن موسیقی ایران برگزار شد.
به گزارش ایسنا، این اجرا با حضور هنرمندانی از 
اقوام مناطقی مانند گیلان، مازندران، آذربایجان، 
بختیاری، کردستان، بلوچستان، ترکمن، لرستان، 
ایران  اعراب  و  خراسان  بویراحمد،  و  کهگیلویه 
به  ماه  بهمن   ۲۴ دوشنبه  شامگاه   ۱۹ ساعت  از 
مناسبت دهه مبارک فجر در تالار رودکی به روی 

صحنه رفت. 
شروع این کنسرت با مقدمه ای از سرنانوازی و 
قطعات »غربتی و حیران حیرانه« و »حیران نازه 
و لیلو« به زبان های گیلانی و کردی اجرا شد. در 
سیت  »مدلاسیون  قطعه  اجرای  به  نوبت  ادامه 
تراشون«  سنگ  مله  تی  و  جان  »تیبه  بیارم«، 
رسید و »بلال جونکی و دی گلمی«، »حیدر بابا« 
به ترتیب از مناطق لرستان، مازندران، بختیاری و 

بویراحمدی در این برنامه اجرا شدند.
هنرمندان این کنسرت که وحدت نغمگی اقوام 
از  قطعاتی  ادامه  در  اجرا می کردند،  را یک صدا 
مناطق خراسان، بلوچستان، ترکمن و جنوب ایران 
را نواختند و درنهایت اجرای خود را با قطعه »فرزند 

ایران« به پایان رساندند.

نشستی تخصصی  در  معاصر  ادبیات  پژوهشگران 
از  بسیاری  کردند  تاکید  فرخزاد،  فروغ  درباره 
اندیشه هایی که به فروغ نسبت داده می شود، ناشی 
از آن است که افراد علاقه داشته اند از دریچه نگاه خود 

به شعر او بنگرند.
ادبیات  پژوهشگر  عابدی،  کامیار  ایرنا،  گزارش  به 
معاصر، در نشست »نامی بر پیشانی آسمان« با اشاره 
به اینکه فروغ فرخزاد تنها ۳۲ سال زیست و حداکثر ۱۵ 
سال شاعری کرد، گفت: با این وجود، او در همین زمان 
کوتاه، نبوغ شاعرانه خود را ثابت کرد و به جایگاهی بلند 

در ادبیات معاصر ایران دست یافت.
فرخزاد،  فروغ  شعر  ویژگی های  برشمردن  با  وی 
اظهار داشت: او احساساتش را بی واسطه، اما با ابزار 
شعر، بیان می کرد. نقدکنندگان ادبی در گذشته، این 
ویژگی را »صمیمیت شاعرانه« می نامیدند. اما چون این 
عبارت، از نظر معنایی کمی مبهم است، امروزه از آن با 

عنوان بیان بی پرده احساسات یاد می شود.
عابدی با تاکید بر اینکه طیف های مختلفی از جامعه 
با شعرهای فروغ ارتباط برقرار می کنند، گفت: کسانی 
کاملا  نه  یعنی  هستند،  نوسنتی  ادبیات  طرفدار  که 
سنت گرا و نه کاملا مدرنیست به شمار می روند، در 
از  می یابند.  مشترک  فصل  فروغ،  آغازین  شعارهای 
سوی دیگر، بانوانی که به ابراز احساسات و باورهای 
خود در فضای مردسالار علاقه دارند نیز به شعرهای 
فروغ جلب می شوند. سومین گروه، طرفداران مدرنیسم 
جذب  فروغ  شعرهای  دسته  آن  به  آنان  و  هستند 
می شوند که پس از سال ۱۳۳۸ سروده شده  است. وی 
درباره ویژگی های مدرنیسم در شعرهای فرخزاد، اظهار 
داشت: او این نوگرایی را با جا به جا کردن قید و صفت 
یا ساخت ترکیب های وصفی و اضافیِ جدید آفرید و 
این کار را به گونه ای انجام داد که مخاطبان به خوبی 
با آن ارتباط برقرار کردند. این منتقد ادبی با اشاره به 
علاقه فروغ فرخزاد به شعر سعدی، گفت: بسیاری 
از شعرهای فروغ، سهل و ممتنع است؛ یعنی ضمن 
سادگی، دیگران نمی توانند مانند او شعر بگویند. به نظر 
می رسد فروغ از این نظر، متاثر از سعدی بوده است؛ 
زیرا او نیز بسیاری از آثارش ویژگی سهولت و امتناع 

را داراست.
وی شعرهای فروغ را از این نظر به اشعار حافظ نیز 
شبیه دانست که اقشار گوناگون با باورهای متفاوت، 
می توانند آنچه می خواهند را از شعرهای وی برداشت 
کنند. کامیار عابدی این باور که شعرهای آغازین فروغ 
زمان  از  او  آثار  و  نیست  برخوردار  شاعرانه  ارزش  از 
انتشار تولدی دیگر و ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد 
شاعرانه می شود را رد کرد و گفت: اگر با دید تاریخی-
ادبی به سیر آثار فروغ نگاه کنیم و ادبیات را میدان 
تنگی ندانیم که فقط یک گرایش از شعر در آن وجود 

دارد، آنگاه حتی شعرهای اولیه فروغ فرخزاد نیز در نظر 
ما، جلوه دیگری خواهد یافت.

تلطف: فروغ فرخزاد، مرید گلستان نبود
ادبیات  استاد دانشگاه و پژوهشگر  کامران تلطف، 
نیز موضوع سخنرانی خود را به برخی باورهای نادرست 
درباره فروغ فرخزاد اختصاص داد. وی که به صورت 
)آنلاین( سخنرانی می کرد، گفت: بعضا گفته  برخط 
شده است که در فاصلۀ چاپ مجموعه عصیان تا تولدی 
دیگر و ایمان بیاوریم به آغاز فصل سرد، تحولی در 
فروغ فرخزاد رخ داد و او را از شاعری معمولی و سراینده 
احوالات شخصی، به شاعری اجتماعی تبدیل کرد. اما 
واقعیت این است که تنها تحول در فروغ فرخزاد، گذر 

زمان و تاثیر تجربیات و گذر عمر بر شاعر بوده است.
افزود: در دوره ای که فروغ فرخزاد می زیست،  وی 
در  استعاره ای  هر  از  چپ،  طرفداران  که  بود  رایج 
ادبیات برای تبلیغ اندیشه های سوسیالیستی استفاده 
می کردند. بنابراین، عده ای علاقه داشتند چنین وانمود 
کنند که شعرهای فروغ، زمانی به پختگی رسید که او از 

اندیشه های چپ سخن گفت!
ابراهیم گلستان  با  یادآور شد: اگرچه فروغ  تلطف 
ارتباط داشت،  بود  با گرایش های چپ  که کارگردانی 

اما ارتباط آنها نه تنها هرگز رابطه مرید و مرادی نبود، 
بلکه شاید این رابطه، برعکس بوده است و با توجه به 
جایگاه بلندی که فروغ در ادبیات دارد، احتمال دارد که 
او از نظر اندیشه هنری بر گلستان اثرگذار بوده باشد. 
این استاد دانشگاه، فمیسنیت بودن فروغ فرخزاد را هم 
رد کرد و اظهار داشت: هرچند فروغ، احساسات زنانه 
خود را آشکارا در شعرهایش بیان می کرد، اما این کار، 
به معنای فمینیسم نیست و به همین دلیل است که 
وی در آن زمان، حتی الهام بخش فمیسنیست ها هم 

نبوده است.
کامران تلطف این ادعا که فروغ فرخزاد به دلیل شعر 
و شخصیتش، به شدت تحت ستم و فشار جامعه بود 
شد:  یادآور  و  دانست  فرافکنی  و  اغراق  نوعی  هم  را 
یک شماره از مجله ادبی آرش، به آثار فروغ فرخزاد 
اختصاص یافته بود. همچنین یک کتاب در زمان حیات 
فرخزاد درباره او منتشر شد که گزیده ای از شعرهایش 
را هم دربر می گرفت. فرخزاد یکی از کتاب هایش را هم 
با مقدمه شجاع الدین شفا منتشر کرد. افزون بر این، 
تقریبا تمام شاعران بزرگ هم دورۀ فروغ از او تمجید 
کرده اند. همه اینها نشان می دهد وی در زمان حیاتش، 
آنچنان که برخی مدعی شده اند، منزوی و تحت ستم 

نبود.
رئیس  و  دانشگاه  استاد  دهقی،  جعفری  محمود 
نیز برعهده  را  ایرانشناسی که اجرای نشست  انجمن 
داشت، در این گردهمایی درباره ترجمه آثار فروغ و 
تصویر وی در کشورهای دیگر سخن گفت و از جمله به 
آثاری که ریوان سَندلرِ، مایکل بیرد و جاشا کسِلرِ درباره 

فروغ فرخزاد منتشر کرده اند، پرداخت.
گلاله هنری، پژوهشگر ادبیات نیز سخنرانی خود را در 
این جلسه به نقد ترجمه کتاب نامی بر پیشانی آسمان 
اختصاص داد. وی همچنین با اشاره به برداشت هایی 
که از شعر فروغ فرخزاد می شود، گفت: ارتباطی که 
هرکس با شعر فروغ برقرار می کند، متناسب با دریچه 
فمینیستی  ادبیات  عنوان  با  آنچه  اوست.  خود  نگاه 
مطرح می شود نیز ربطی به اصالت متن ندارد، بلکه 

به رابطه ای مربوط است که افراد با آن برقرار می کنند.
»نامی  کتاب  ترجمه  مناسبت  به  یادشده  نشست 
بر پیشانی آسمان، نگاهی به جنبه های مختلف شعر 
و هنر فروغ فرخزاد«، به همت انجمن ایرانشناسی و 
موسسه فرهنگی هنری آرتمن و با حضور جمعی از 
پژوهشگران و علاقه مندان ادبیات، عصر دوشنبه در 

تهران برگزار شد.

سی وششمین دوره از جشنواره موسیقی فجر، مقطع عجیبی بود. 
فرض کنید کنسرتی در حال برگزاری است ولی سالن  خالی است و 
نوازندگان برای صندلی های بدون تماشاگر می نوازند؛ با این همه آنها 
می دانند کمی آن طرف تر از پشت قاب های تلفن های همراه مخاطبانی 
نظاره گرشان هستند. آری این دوره عجیب بود؛ چراکه کرونا، این مهمان 
ناخوانده ارکسترها را از صحنه اصلی پایین کشید و آن ها را از مقر 

همیشگی شان به سالن انتظار تالار وحدت راهنمایی کرد.
ایسنا در راستای مروی بر خاطرات جشنواره های موسیقی فجر در 
و  مطالب  جداگانه  گزارش هایی  در  می کند  تلاش  گذشته،  سالهای 
عکس هایی نوستالژیک از هر دوره را انتخاب و منتشر کند. آنچه می 

خوانید حاصل این نگاه است.
افتاد. همه از یک  اواخر سال ۹۸ بود که دلهره ای به جان جهان 
بیماری واگیردار حرف می زدند؛ بیماری که ویدیوهایی از آن در فضای 
مجازی دست به دست می شد که هر کدام همچون ناقوس مرگی بودند 
برای بشر. خطری که همه را تهدید می کرد و تفاوتی هم نداشت در 
کدام کشور باشی؛ چراکه در نهایت ممکن بود هر کس به این ویروس 

مرگبار گرفتار شود.

در ابتدا گمان می رفت که این ویروس تنها دو ماه یا نهایتا با فرا 
رسیدن تابستان از بین برود ولی اینگونه نشد که نشد.

جشنواره  از  دوره  سی وپنجمین  برگزاری  اواسط  در  آمد  که  کرونا 
موسیقی فجر به سر می بردیم و همان زمان هراسی به جان مردم افتاده 
بود که مبادا به این ویروس مبتلا شوند، تازه آن هم زمانی که هنوز 

چندان از خطرناک بودن آن باخبر نبودیم.
کرونا با هیچکسی شوخی نکرد، اگر به آن مبتلا می شدید ماجرا 
می گرفتید،  فاصله  هم  از  باید  ناخواه  یا  خواه  بود،  جدی  کاملا 
مهمانی ها را به عقب می انداختید و خلاصه از خیلی تفریحات خود 

می گذشتید.
کرونا رویدادی بود که تنها تکنولوژی توانست در کنار آن به کمک 
بشر بیاید و تا حدی او را از دوران قرنطینه های سنگین نجات دهد، 
ویروسی که بشر مدرن را بیش از پیش تنها کرد و او را در انزوا فرو برد.
دیگر خبری از جشنواره و فستیوال و رویدادهای پرجمعیت نبود، 

حتی اسکار و گلدن گلاب هم در آن زمان مجازی برگزاری شدند.
 به هر حال این مجازی کاری به سراغ جشنواره موسیقی فجر هم آمد 
و یک دوره تمام کلیه رویدادهای فرهنگی و هنری را از قاب تلفن های 

همراه یا لپ تاپ برای مخاطبان به تصویر کشید.
این ویروس منجر شد که ارکسترها دیگر همچون گذشته با خیال 
راحت در کنار هم ساز ننوازند و هر کدام از خانه خود فیلمی بگیرند 

و به صورت لایو یا توسط تدوین، ویدیوها را در کنار هم منتشر کنند.
در سی وششمین جشنواره موسیقی فجر هم دیدیم که حتی عکاسان 
و فیلم برداران هم چندان اجازه حضور در سالن های خالی را نداشتند و 
هنرمندان موسیقی با فاصله از هم، ماسک به صورت و به امید اینکه به 

کرونا مبتلا نشوند، نواختند.
نوازندگان ارکستر ملی نیز گویی که قصد سوگواری برای جان های از 
دست رفته را داشته باشند از بالا تا پایین سیاه بر تن کرده بودند و به 
صورت پراکنده در سالن نشستند و مرثیه ای برای مبتلایان کرونا و از 

دست رفتگان اجرا کردند.
این نوازندگان جهت رعایت فاصله اجتماعی و پروتکل های بهداشتی، 
از مقر همیشگی خود یعنی استیج تالار وحدت پایین آمدند و به سالن 
انتظار رفتند و با فاصله از هم آن هم در شرایطی که مدت ها بود تمرین 
نکرده بودند، اجرایی را به نمایش گذاشتند که البته توانست مورد قبول 

واقع شود.

در نشست پژوهشگران ادبیات معاصر مطرح شد

وغ توجه داشت هرکسی از ظن خود به شعرهای فر
شاید این رابطه، برعکس بوده است و با توجه به جایگاه بلندی که فروغ در ادبیات دارد، احتمال دارد که او از نظر اندیشه هنری بر گلستان اثرگذار بوده باشد

مهمان ناخوانده ای که نوازندگان ارکستر ملی را از استیج پایین کشید

شاید این 
رابطه، برعکس 
بوده است و با 

توجه به جایگاه 
بلندی که فروغ 
در ادبیات دارد، 
احتمال دارد که 
او از نظر اندیشه 

هنری بر 
گلستان اثرگذار 

بوده باشد

کارگردان نمایش »آلاء« می گوید: برای اجرای نمایش مان دنبال شیوه ها و 
ساختارهای تازه بودیم اما نمی خواستیم به زور، خاص باشیم.

محمد کاظم تبار که به تازگی اجرای عمومی نمایش »آلاء« را در تالار قشقایی 
مجموعه تئاتر شهر آغاز کرده، در گفتگو با ایسنا از ویژگی های این اثر نمایشی 
می گوید و یادآوری می کند که شرایط اسفند امسال برای اجرای تئاتر با اسفندهای 

گذشته متفاوت است.
را هم نوشته، درباره داستان آن می گوید:  او که خود متن نمایش »آلاء« 
دنبال ایده و ساختار تازه ای در تئاتر دفاع مقدس بودم . در ذهن خودم دنبال 
عاشقانه ای بودم که در دل جنگ رخ بدهد اما قصه ای تکراری نباشد که قبلا 
دیده باشیم تا اینکه ایده »آلاء« به ذهنم رسید که درباره قصه عشق یک دختر 
عراقی به یک مرد ایرانی است و بعد از پرورش این ایده به داستان »آلاء« رسیدیم 
که خوشبختانه با قصه های دیگری که در حوزه دفاع مقدس دیده ایم، متفاوت 

است.
کاظم تبار که در اجرای این نمایش از »اریال یوگا« بهره می گیرد، در این باره 
توضیح می دهد: بعد از شکل گیری قصه به دنبال ساختار بودیم و دوست داشتیم 
این نوآوری را در سبک اجرایی هم داشته باشیم که »اریال یوگا« به ذهن مان 
رسید و البته این شیوه تازه در پی داستان تازه اتفاق افتاد یعنی نمی خواستیم به 
زور خاص باشیم بلکه محتوای کار ما را به سمت استفاده از این شیوه سوق داد.

وی ادامه می دهد: وقتی شما برای اولین بار شیوه ای را اجرا می کنید، چون قبلا 
تجربه نشده، نمی توانید از آزمون و خطاهای دیگران استفاده کنید بلکه خودتان 
هستید که آزمون و خطا می کنید. برای ما مهم بود که این شیوه بر کار بنشیند و 

انتخاب اریال یوگا در جهت داستان کار بود.
نمایش هم  این  اجرای  برای  انتخاب شیوه تک گویی  این کارگردان درباره 
می گوید: ما قصه آلاء را از ۱۵ سالگی او تا زمان شهادتش می بینیم. نقاط 
طلایی این قصه طوری نبود که بخواهد چند شخصیت دیگر هم داشته باشد. 
بهتر بود تنها راوی اجرا خود آلاء باشد چون اوست که همه اتفاقات را رقم 

می زند.
کاظم تبار درباره ممیزی های احتمالی این نمایش توضیح می دهد: سال هاست 
در حوزه دفاع مقدس کار می کنم . تا به حال به جز پوسترهایم، هیچ گرفتاری 
بابت  این  از  این نمایش هم هیچ مشکلی  با ممیزی نداشته ام و در  دیگری 

نداشتیم.
او درباره میزان رضایتش از زمان اجرای این نمایش که همزمان با روزهای 
پایانی سال و شلوغی های ماه اسفند است، می گوید: یک کار خوب در هر 
شرایطی می تواند گلیم خود را از آب بیرون بکشد. سال گذشته همین تجربه را با 
این نمایش در تالار مولوی داشتیم و هرچه می گذشت، بر شمار تماشاگران مان 
افزوده می شد. از طرف دیگر امسال فصلی که بتوان از آن به عنوان گلُ تئاتر 

یاد کرد، نداشتیم چون معمولا یکی از ماه های پر رونق و در اصطلاح گلُ تئاتر، 
مهر است که امسال عملا چنین چیزی نداشتیم. بنابراین در این شرایط اسفند، 
می تواند به عنوان یک ماه پررونق برای تئاتر مورد توجه باشد. بخصوص که این 
روزها نمایش های زیادی روی صحنه نیستند که معرفی یک کار و جذب تماشاگر 

برای آن خیلی سخت شود.
کاظم تبار در پاسخ به پرسشی درباره شیوه های تبلیغ و اطلاع رسانی این نمایش 
هم می گوید: فعلا با پیامک جلو می رویم. حالا که اینستاگرام خیلی نفتی است و 
اطلاع رسانی در آن با سرعت خیلی پایینی انجام می شود، بنابراین از تبلیغ دهن 
به دهن هم استفاده می کنیم بخصوص که خوشبختانه اجرای ما در جشنواره 

فجر بازخورد خوبی هم داشت و کار در جشنواره دیده شد.
به گزارش ایسنا، نمایش »آلاء« از آثار برگزیده چهل و یکمین جشنواره بین 
المللی تئاتر فجر در بخش بازیگری است که تا روز بیست و دوم اسفند ماه به 

اجرای خود ادامه می دهد.
مرجان آقا نوری بازیگر، فرهاد قائمیان و محمدرضا آزاد فرد صدا، المیرا سبزه 
زار طراح حرکات اریال یوگا، امیرآقاجان طراح حرکت، تینا ساوجبلاغی طراح 
لباس، عاطفه ابیضی طراح گریم، رضا خضرایی طراح نور، رامین رستمی طراح 
پوستر و بروشور، محمد علی رحمانی موسیقی، علی خاتمی طراح صدا و ساخت 
موسیقی، حامد گودرزی مدیر تولید، علیرضا افیونی ومبین آریا گروه کارگردانی، 

سینا ییلاق بیگی مشاور طراح صحنه، فاطمه عرب عکاس گروه اجرایی را تشکیل 
می دهند.

نمایش »آلاء« ساعت ۲۰:۱۵ با مدت زمان ۴۰ دقیقه و قیمت بلیت ۸۰ هزار 
تومان در تالار قشقایی مجموعه تئاتر شهر میزبان علاقه مندان تئاتر است. 

کارگردان نمایش »آلاء« مطرح کرد
ورکی خاص باشیم! نمی خواستیم ز

قاچاقچیان »دارابگرد« را سوراخ سوراخ کردند
یک فعال میراث فرهنگی از هجوم گسترده جویندگان گنج و قاچاقچیان به شهر ۲۵۰۰ ساله دارابگرد خبر داد.

به گزارش ایسنا، سیاوش آریا با انتشار تصاویری از حفاری های متعدد در شهر باستانی دارابگرد، گفت:  هر سو را 
که می نگرید حضور تاراج گران اموال تاریخی و فرهنگی را مشاهده می کنید که با خیالی آسوده توانسته اند به درون 
شهر باستانی دارابگرد راه یابند. در جای جای این منطقه، گودال های بزرگ و عمیقی حفر شده که عمق برخی از 

آن ها تا بیش از سه متر می رسد.
شهر باستانی دارابگرِد در هفت کیلومتری شهر داراب و ۲۴۰ کیلومتری جنوب شرقی شهرستان شیراز در استان 
فارس جای گرفته و در سال ۱۳۱۰ با شمارۀ ۱۴ به ثبت ملی رسیده است. درابگرد با قدمت حدودی۲۵۰۰ سال، از 
کهن ترین شهرهای ایران و جهان می نامند و به گفته سیاوش آریا، پژوهشگر میراث فرهنگی، یکی از بزرگ ترین 
ضرابخانه های )جایگاه ضرب سکه( پارس در آن وجود داشت. او ادامه داد: شهر باستانی دارابگرِد به گفتۀ استخری 
در آغاز مثلثی شکل بوده و در زمان جابه جایی )انتقال( از دورۀ ساسانی به دوران اسلامی به شکل دایره درآمد. 
ساخت دارابگرِد را پس از شهر بغداد می دانند. تپه های باستانی دارابگرد از دید باستان شناسی و حتا معماری 
ارزش بسیار فراوانی دارد و پاسداری و نگهداری از آن امَری ضروری است. این پژوهشگر میراث فرهنگی اضافه 
کرد: باستان شناسان دیرینگی شهر دارابگرِد را به اواخر دورۀ اشکانی و آغاز دورۀ ساسانی بر پایۀ سفال های موجود 
وابسته می دانند. همچنین اردشیر بابکان بنیان گذار دودمان ساسانی پیش از آن که به پادشاهی برسد، دارابگرد 
را به قلمرو خود در آورده و جایگاه فرماندهی خود را از همین شهر گسترش می دهد. در این شهر بقایای کنَدگ 

)خندق( از زمان ساسانیان برجای مانده و دارابگرد در روزگار ساسانیان رونق بسیار فراوانی داشته است.
با وجود این قدمت و ارزش، شهر باستانی دارابگرد از کاوش های باستان شناسی در غفلت مانده و اکنون محل 
کار جویندگان گنج شده است. آریا، فعال میراث فرهنگی این پرسش را مطرح کرد که تاراج گران اموال تاریخی 
و فرهنگی چگونه با خیال آسوده توانسته اند به درون عرصۀ شهر باستانی دارابگرِد راه یافته و در جای جای آن 

گودال های بزرگ و عمیق حفر کنند؟ آیا این موضوع بیانگر رها شدن شهر باستانی و ارَزشمند دارابگرِد نیست؟
او همچنین اظهار کرد:  شهر باستانی و بی همتای دارابگرِد با وجود همۀ ارزش هایی که دارد از داشتن یک پایگاه 
پژوهشی و میراث فرهنگی محروم است. دوستداران میراث فرهنگی شهر داراب و استان فارس سال های سال 
است که خواستار پدیداری یک پایگاه پژوهشی و میراث فرهنگی در شهر باستانی دارابگرد هستند تا بتوان افَزون بر 
شناخت و آگاهی بیشتر از تاریخچۀ شهر و پژوهش و بررسی های علمی و دانشگاهی دربارۀ این شهر تاریخی، به 
درستی نیز از آن پاسداری و حفاظت کرد. همچنین زمانی که شهر تاریخی دارابگرِد دارای یک پایگاه میراث فرهنگی 
شود، بودجه و ردیفی مستقل در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای آن در نظر گرفته خواهد 
شد و بی گمان دشواری های بزرگ آن برطرف شده و مورد رسیدگی بهتری قرار می گیرد.. از سویی، در این پایگاه 
با همکاری نهادهای علمی و دانشگاهی، می توان به بزرگ ترین چالش های شهر تاریخی دارابگرِد که فرونشست 
و فروچاله های زمین و دست اندازی های سودجویان امَوال تاریخی و فرهنگی است، رسیدگی شود و آن را از گزند 

فاجعه ای ناگوار نجات داد.


